




Extrémně teplý únor výrazně uspíšil projevy jara v přírodě. Napříkladna jižníMoravě
jsou sněženky vykvetlépřes dva týdny a postupně se přidávají i další květiny. Jako první
stromy už ukázaly květy rané odrůdymandloní u Hustopečí na Břeclavsku.
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Tančící dům a jeho
optický klam MAFRA

U kinetického díla
Davida Černého
se chystá světelná
show.
Rekonstrukce pohyblivé so-
chy znázorňující hlavu Fran-
ze Kafky, umístěné u obchod-
ního centra Quadrio poblíž
pražské Národní třídy, byla
úspěšně završena. Už ve čtvr-
tek v 19 hodin se busta za-
čne znovu otáčet.
Generální oprava unikátní-

ho díla trvala celkem pět mě-
síců. „Nezbytným servisním
zásahem prošlo všech jeho
dvaačtyřicet rotujících pater.
Naši technici vyměnili samot-
ný otočnýmechanismus kaž-
dého patra. Ten je vybaven
modernějším technickým ře-
šením, které zajistí vyšší ži-
votnost a snadnější údržbu
celého díla,“ říká Alex Černý,
výkonný ředitel společnosti
DEUS Automation, jež opra-
vu realizovala. Pražané i ná-
vštěvníci metropole se tak
opětmohou těšit na patnácti-
minutové otáčení sochy, kte-
ré nastává každou celou hodi-
nu. V mezičase pak bude
možné pozorovat sérii drob-
ných pohybů jednotlivých
dílců, jakýchsi nenápadných
zavrtění.
Pohyblivá hlava Franze Kaf-

ky patří mezi nejvyhledáva-
nější veřejně přístupná umě-
lecká díla v Praze. „Po pěti le-
tech mechanika začala od-
cházet s návaznostmi na ce-
lou strukturu. A protože hro-
zilo daleko fatálnější poško-
zení,majitel nakonec souhla-
sil s radikální výměnou kom-
ponentů. Za což jsem velice
rád, bohužel to stálo mnoho-
násobně vyšší investici,“ říká
pro deník Metro výtvarník
a autor kinetického díla Da-
vid Černý. Opravy přirovná-
vá k opravám letadel. „Je to
komplexní mechanismus,
v provozu v podstatě non-
stop. Jsou tam velké síly, opo-
třebení, vliv počasí. Je nutný
pravidelný servis. Je to po-
dobné jako u letadel, některé
díly se musí vyměnit, někte-
ré mají cyklickou životnost.
Hlavně se musí dodržovat
servisní intervaly,“ přibližu-
je náročnost péče o takové
umění Černý.
Hlava věhlasného spisova-

tele Franze Kafky se nachází
před obchodním centrem
Quadrio, kde byla slavnost-
ně odhalena 31. října 2014.
Jedná se o jedinečný umělec-
ký výtvor spojující moderní
mechanické technologie

a tradiční českou řemeslnou
zručnost. Stávající konstruk-
ce využívá řešení známé
z průmyslové automatizace
a robotizace – uvnitř sochy
se nachází 42 servopohonů
a téměř kilometr kabelů. Za-
jímavostí je, že se nerezové
panely otáčejí nezávisle na
sobě, díky čemuž mohou ko-
lemjdoucí obdivovat tvář

proslulého spisovatele v roz-
manitých grimasách.
Černého hlava Franze Kaf-

ky není jediné dílo, které
můžete v Praze vidět. Jeho
jednímz posledních děl je so-
cha Lilith na domě Fragment
v Karlíně. Nedávno také ote-
vřel svou galerii na Smícho-
vě v památkové chráněné
varně bývalého lihovaru.

Černý bude návratu hlavy na
piazzettu obchodního domu
Quadrio na Národní třídě pří-
tomen. „Jsem na to zvědavý.
Budeme tam s mým týmem
z Musolea. Bude tam stánek
s knížkami a triky a já tam
budu chvíli podepisovat,“
uzavírá pro deník Metro au-
tor kontroverzních děl David
Černý. MAREK PEŠKA

Hlava je jednou z dalších turistických atrakcí v Praze. CPI PROPERTY GROUP

Deinstalace a opravy hlavy Franze Kafky v restaurátorské dílně firmy DEUS Automation 3x PETR HÝSEK

Praha má řadu míst,
která přitahují návštěv-
níky města.

• K oblíbeným atrakcím
Městské knihovny pat-
ří zajímavá skulptura
pojmenovaná Idiom,
takzvaná nekonečná
studna, sestavená
z mnoha knih a dvou
zrcadel. Nachází se
naproti hlavním
vchodovým dveřím.

• Dalším tahákem ve
veřejném prostoru je
také prostranství před
Tančícím domem. Tu-
risté využívají optické-
ho klamu a o dům se
„opírají“ (na snímku).

• Trochu utajeným
tipem je socha
Karla IV. u Karlova
mostu. Ta v určitém
úhlu ukazuje krále
a císaře v choulostivé
situaci.

Turistická atrakce hlavy
Franze Kafky se vrací

OBLÍBENÁMÍSTA
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Žít zdravě nejen
kvůli vlastnímu tělu
a duši, ale i kvůli
planetě. Pro většinu
lidí začíná a končí
stravování u jejich
peněženky.

Jablko, klasický pšenično-žit-
ný chléb se žervé a plátkem
šunky, pribináček. Obyčejná,
navíc relativně zdravá svači-
na pro menšího školáka. Do-
kážete ale určit, jakmoc zatě-
žují potraviny, které konzu-
mujete, tuto planetu? Přivez-
li jablko ze sousedního kraje,
nebo přiletělo do Česka leta-
dlem přes oceán? Green Deal
není jenom to, co produkují
elektrárny nebo výfuky aut.

Zdravé není levné
Tendence zmírnit globální
oteplování míří stále víc i do

potravinářského sektoru. Svě-
tový fond na ochranu přírody
(WWF) nedávno představil
nová doporučení pro zdravé
a udržitelné stravovací návy-
ky. „Udržitelný jídelníček od-
povídá jednotlivým národ-
ním výživovým standardům
a zároveň snižuje ekologic-
kou stopu stravování,“ připo-
míná Lenka Fryčová, vedoucí
českého zastoupení WWF
a také spoluautorka zprávy

Zdravý talíř, zdravá planeta.
Autoři uvedeného doporuče-
ní si však uvědomují, že vý-
běr potravin, který denně
činí každý člověk, není jen
otázkou preferencí a chtění,
ale i cenové dostupnosti.
V Česku se totiž většina

rychloobrátkového zboží,
tedy potravin, prodá v ak-
cích. Zákazníci tak minimál-
ně řeší, jak emise zatížily je-
jich snídani či oběd.

Kalkulačky jsou na všechno
„Loni to bylo téměř 66 pro-
cent, v roce 2022, kdy jsme
mluvili o novém historickém
rekordu, to bylo 61 procent,“
vysvětluje tendence v české
populaci pro portál Zboží
a prodej Karel Týra, mana-
ging director NIQ. Tato spo-
lečnost se celosvětově zabývá
sběrem a vyhodnocováním
informací o spotřebitelích.
Odborníci WWF a v Česku

prezentovaný průzkum Baro-
metr Food se snaží propago-
vat co nejzdravější jídelníček
a apelují také na cenovou po-
litiku státu v oblasti potra-
vin. A to tak, aby se ty zdravěj-
ší a udržitelné staly cenově
přístupnějšími. Statistiky do-
kládají, že i konzumací lev-
nějších potravin spořádají
Češi až trojnásobek doporuče-
né denní dávky soli, čímž vy-
datně přispívají ke značné-
mumnožství kardiovaskulár-
ních onemocnění. Spočítat si
skutečnou uhlíkovou stopu

potravin je pro běžného kon-
zumenta v podstatě nemož-
né. Hypotečních či energetic-
kých kalkulaček je k dispozi-
ci na internetu bezpočet, ale
výpočet uhlíkové stopy potra-
vin je spíše detektivní záleži-
tost. Informace, jak moc ta
která potravina zatěžuje pla-
netu, jsou spíše orientační.
Některé kalkulačky jsou do-
konce placené. PAVEL HRABICA

Kalkulačky (nejen jídla),
jež jsou na internetu.

• Informace, kde se počítají
i potraviny (ale v provozu
celé domácnosti), najdete
na CO2IN.com.

• Údaje o emisích někte-
rých potravin jsou i na
getupandgoals.cz. PH

30
Tolika procenty se na světo-
vé produkci skleníkových
plynů podílí potraviny. Do
toho se počítá nejen výroba
a spotřeba energií, ale také
doprava spojená s „přemis-
ťováním“ potravin. PH

CO A KDE SPOČÍTAT

Uhlíkovou stopu na talíři tvoří
desítky okolností. MAFRA

STOPA JÍDLA

inzerce

Uhlíková stopa vašeho talíře?
Ovlivňuje ji nejvíc cena potravin
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Kdomá plán na zni-
čení Temného rytí-
ře? Jeden z nejikonič-
tějších komiksových
hrdinů ani letos ne-
chybí v edičních plá-
nech českých vyda-
vatelů. Na pultech
stánků debutoval na
jaře roku 1939.

V květnu tomu bude neuvěři-
telných osmdesát pět let, co
se v amerických obchůdcích
s komiksy, a také v několika
stáncích a trafikách, poprvé
objevil Batman. Jeden z vů-
bec nejznámějších hrdinů,
jací se na stránkách komikso-
vých sešitů kdy objevili. Teh-
dy se ještě nazýval Bat-Man,
jeho typické vozidlo – batmo-
bil – postrádalo netradiční
tvary i palebnou sílu a jeho
pseudonymy jako Temný ry-
tíř či nejlepší detektiv na svě-
tě se měly mezi fanoušky te-
prve uchytit.

Netopýr se vrací
Postavě, která se od té doby
dočkala nespočtu komikso-
vých, knižních, filmových
i seriálových zpracování,
vdechla v květnu roku 1939
život dvojice autorů Bob
Kane a Bill Finger. Stalo se
tak pod hlavičkou jednoho
z největších komiksových vy-
davatelství v historii – De-
tective comics neboli DC. Spo-
lečně s o něco „starším“ Su-
permanem pak Batman po-
sloužil komiksovému žánru
jako jeden ze základních ka-
menů takzvaného zlatého
věku.
„Letošní nový rok dostává

i v tuzemsku čím dál tím sil-
nější komiksové obrátky. Roz-
jíždí se ediční plán a s ním
i nové tituly. Jemi velkým po-
těšením představit vám no-
vou sérii s netopýřím stráž-
cem pořádku,“ říká Michaela
Šerá, specialistka komunika-
ce v nakladatelství Crew, prv-
ního českého nakladatelství
specializovaného výhradně
na komiksy.

Kdomá plán na zničení
Temného rytíře?
Začátkem roku 2023 se uza-
vřela, co se týče do češtiny
přeložených komiksových
knih, epická batmanovská sé-
rie Toma Kinga, v níž se

Batmanovo domovské město
Gotham dostalo do rukou zá-
poráckého hromotluka Ba-
nea. Batman navázal milost-
ný vztah s Catwoman, dokon-
ce se chystala svatba za účasti
Supermana, objevili se noví
hrdinové a zemřel hrdinův
komorník Alfréd. Rozhodně
to byla řada, jež se zapsala do
batmanovských dějin.
„Nebylo lehké na ni dů-

stojně navázat. Ale slavnému
scenáristovi Jamesi Tyniono-
vi IV. se to povedlo. Rozjel vel-
kolepý, strhující thriller, ve
kterém skupina padouchů za-
číná realizovat dávný plán na
zničení Temného rytíře,“ uvá-
dějí zástupci nakladatelství
Crew s tím, že v pozadí tahá
za nitky tajemná postava.
A aby to bylo ještě horší, uká-
že se, že je v tomhle smrtícím
tajemství namočená i Cat-
woman, Batmanova životní
láska. A co teprve až dorazí
Joker.
„I když tahle série navazu-

je na Kingovu řadu, rozjíždí
zcela nový příběh, který ne-
hází novým čtenářům klacky

pod nohy. Přináší fanouškům
to, co chtějí, a zároveň je zvlá-
dá stále překvapovat,“ říká ře-
ditel Crew Petr Litoš.
První díl série, která by

u nás měla vyjít v sedmi kni-
hách, je už v současnosti na
pultech a dá se počítat s něja-
kými třemi díly ročně. Čtená-
ři by tedy neměli být dlouho
v napětí.

Mnohovesmír šílenství
Už v prvních několika číslech
se objevila myšlenka, že
Batman své protivníky nikdy
nezabíjí, a to jako vůbec prv-
ní hrdina v historii komiksu.
Toto pravidlo však, k nevelké
radosti většiny fanoušků, opa-
kovaně porušují filmoví tvůr-
ci, kteří dobrodružství neto-
pýříhomuže převádějí na vel-
ké plátno. Batmanovský mil-
ník nastal v roce 2022. Tehdy
šel do kin snímek s jednodu-
chýmnázvemThe Batman re-
žiséra Matta Reevese s Rober-
tem Pattinsonem v hlavní
roli komiksového detektiva.
Šlo o první Batmanovo filmo-
vé vystoupení, v němž se ne-

dopustil ani nějakého trochu
menšího, byť nějakým způso-
bem oprávněného, zabití.
Podobnou cestou má jít
Batman 2, kterýmá vyjít 3. říj-
na 2025. Natáčet se má začít
příští měsíc, a než se film do-
stane do kin, má si dát neto-
pýří muž na plátnech pauzu.
To, že měl Batman v ki-

nech svůj vlastní sólový film
naposled před dvěma lety,
ovšem neznamená, že v nich
zcela absentoval. Naopak.
V loňském propadáku Flash,
který již v upoutávkách lákal
na zestárlou reinkarnaci ver-
ze Batmana s tváří Michaela
Keatona z roku 1992, se do-
konce neobjevil jeden, ale
hned tři různí netopýří super-
hrdinové. Kromě Keatona tu
oblékl kostým s kápí také
Ben Affleck. Batmanskou ca-
meo roličku, tedy štěk na pár
desítek vteřin, tu má i sta-
ronový Temný rytíř George
Clooneyho.

Michael Keaton alis Batman
ve filmu Flash WARNER BROS.

FILIP
JAROŠEVSKÝ
filip.jarosevsky@metro.cz

Ať už znáte netopýřího
muže z komiksových
knih jeho tuzemských
nakladatelství BB/art
či Crew, z civilní trilogie
režiséra Christophera
Nolana, nebo vás s dět-
mi rozesmál ve snímku
LEGO Batman, nelze
mu upřít ikoničnost.

• Kdo je Batman (a jak
zhruba vypadá), vám
v současnosti popíší
malé děti i babičky
z vesniček. S kolegou
Supermanemmá
nakročeno k nesmr-
telnosti. JAR

Obsazení Roberta Pattinsona
bylo mírně kontroverzní. HBO MAX

Začátek nové radikální kapitoly komiksové batmanovské ságy má
na svědomí scenárista James Tynion IV. CREW

Batman a parťák Robin ve
videohře LEGO Batman LEGO

NESMRTELNÝ

Batman slaví 85 let.
V kinech pauzíruje
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sberatelskykabinet@post.cz

Přijedeme kamkoliv v Čechách i na Moravě.
Likvidujeme též celé pozůstalosti.

SBĚRATELSKÝ KABINET
MICHELSKÁ 18, Praha 4

VEŠKERÉ HODINKY VČETNĚ PRIM, TÉŽ NEFUNKČNÍ, I DÍLY A HODINÁŘSKÉ
POZŮSTALOSTI, MINCE, ODZNAKY, POHLEDNICE, MILITARIE, ZNÁMKY, KNIHY
A ČASOPISY, VYZNAMENÁNÍ, BANKOVKY, HRAČKY gRAMODESKY, NÁBYTEK
DO R. 1970, RÁDIA, LAMPY A LUSTRY, UHLÁKY, SKLO A PORCELÁN, VÁNOČNÍ

OZDOBY A BETLÉMY I PAPÍROVÉ, MAPY, ANgLIČÁKY, OBRAZY A gRAFIKY, STARÉ
NÁDOBÍ A NÁŘADÍ, VZDUCHOVKY A ČTYŘLÍSTKY, ATP.

NÁVŠTĚVY PO TELEFONICKÉ DOHODĚ602 229 348

RÁDI VYKOUPÍME:

VÝKUP KNIH!!!
2 000 Kč ZA KAŽDÝCH 10 KNIH, KTERÉ

OD VÁS VYKOUPÍME
CENNÉ KNIHY OHODNOTÍME ZVLÁŠTĚ.
VYKOUPÍME TAKÉ POHLEDNICE A MAPY!

Nová zastávka

Už loni Správa železnic vybrala
projektanta pro úsek trati mezi
Veleslavínem a Ruzyní. Projekt
počítá s novou podobou stanic
i vybudováním nové zastávky
Praha-Liboc (fotky uprostřed).
Ta bude umístěna mezi Brodec-
kou a ulicí U Prioru. Zastávka má
umožnit obyvatelům této oblasti
rychlejší spojení s centrem.

inzerce

Až na letiště

Dlouho se o ní mluvilo, šlo však
o hudbu daleké budoucnosti.
Nyní už je cíl v dohlednu. Řeč
je o železnici na letiště. Ta má
být hotová v roce 2029. Součáští
úplně nové trati z Prahy-Ruzyně
na Letiště Václava Havla má být
i nový přestupní terminál Dlouhá
Míle. Samostatnou akcí bude
stavba stanice na letišti (foto
vlevo). Půjde o podzemní stanici,
cestující se z ní dostanou přímo
k oběma letištním terminálům.

Holešovice zásadně změní svou podobu

Právě modernizovaný úsek pro novou zastávku Praha-Výstaviště přímo navazuje na už zrekonstruovaný
Negrelliho viadukt. Určitým protikladem k této historické stavbě je moderní stanice Praha-Bubny se
třemi nástupišti a čtyřmi kolejemi. Stanice se posune blíž k Vltavě a nabídne přímý přestup nametro C.
V nádražních vestibulech mají vzniknout i nové komerční prostory, které využijí také obyvatelé budoucí
nové čtvrti Bubny-Zátory. Jak aktuálně práce na stanici pokračují, můžete zjistit na další stránce.

PRAŽSKÁ ŽELEZNICE VSTU

Železniční boom pokračuje. Na začátku roku se začalo pracovat na
modernizaci smíchovského a Masarykova nádraží. Těžká technika
se zase pohybuje na tratích v Braníku i mezi Bubny a Výstavištěm.
Plánů je ještě víc. Prohlédněte si naše železniční fotostránky.
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UŽ DNES

inzerce

Modernizace trati z Prahy do Kladna

Čílý stavební ruch panuje na železnici mezi Bubny a Výstavištěm.
Momentálně probíhají betonářské práce na objektech třech mostních
estakád (foto nahoře). Na nové výpravní budově Praha-Bubny jsou
zase hotové hrubé konstrukce podzemí a v těchto dnech se betonují
sloupy vestibulu. Trasa by měla být uvedena do provozu v létě 2025.
V budoucnu se počítá také s vytvořením odbočky na letiště.

Druhá kolej

Na trati mezi stanicemi Radotín
a Krč přibude nová železniční ko-
lej. Dvojkolejný bude Branický
most. Úprava trati je v plném
proudu. Na mostě (foto vpravo)
aktuálně probíhají práce na při-
betonávkáchmostovky a betoná-
žích mostních říms. V lokalitě
ulice Údolní (foto vlevo) došlo
k demolici mostu, nyní probíhají
práce na vybudování nového.
Částečná výluka by měla skončit
v červenci a plné zprovoznění je
naplánováno na 24. října letošní-
ho roku. TEXT: MAH, FOTO: 8x SŽ

PUJE DO NOVÉ ÉRY. TĚŠÍTE SE?
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Starostka druhé městské čás-
ti a náměstkyně primátora
pro sociální věci, oblast zdra-
votnictví a bydlení Alexandra
Udženija v těchto týdnech
„slaví“ společně s kolegy
z takzvané pražské koalice
roční výročí. Je proto ideální
čas trochu si zabilancovat.
„V nadcházejícím období

bych se ráda víc věnovala pro-
blematice péče o duševní
zdraví, a to zejména u dětí
a mladých dospělých. Mys-
lím, že už na podzim bych
vám mohla představit svůj
projekt, který Praha v téhle
oblasti opravdu potřebuje.
A opět tím budeme tak tro-
chu sanovat práci státu. A sa-
mozřejmě budu dál kopat za
rozvoj sociálních a zdravot-
ních služeb i dostupnější byd-
lení,“ říká pro deník Metro
Udženija.

Jak hodnotíte svůj uplynulý
rok na pozici náměstkyně
primátora?
Mámna starosti tři gesce, což
je docela široké portfolio. Mu-
sela jsem si na začátku na-
stavit se svým týmem priori-
ty a upřímně musím říct, že
mám čisté svědomí, protože
pro Pražany jedeme opravdu
na sto procent. Máme nová,
spravedlivější pravidla pro
přidělování městských bytů,
dokončujeme rekonstrukci
bývalého hotelu Opatov, kde
vznikne 272 bytů pro senio-
ry, zdravotně postižené, so-
ciálně potřebné, mladé rodi-
ny, samoživitele, ale i pro dů-
ležité profese. Další byty bu-
dou v areálu Skloněná, což je
někdejší bytový komplex do-
pravního podniku, nebo v bý-
valémBaťově domě ve Vršovi-
cích. A tím rozhodně nekončí-
me, bytů je žalostněmálo a já
chci udělat maximum pro to,
aby jich Praha měla víc.

Ještě něco zmíníte?
Otevřeli jsme také novou zub-
ní pohotovost v Nemocnici
Na Františku, máme vítěze
soutěže na nové sídlo praž-
ské záchranky i nové výjezdo-
vé stanoviště, navyšujeme ka-
pacity míst v domovech pro
seniory. Je toho ale mnohem
víc. Vše jsem se snažila shr-
nout v krátkém videu na
mých sociálních sítích.

Vraťme se k novém systému
přerozdělováníměstských
bytů. Kvůli novýmpravidlům
vznikla i koaliční roztržka.
Jste spokojená, že se nová
pravidla povedlo prosadit?

Ano. Změna určitě pomohla
mladým rodinám nebo samo-
živitelům, kteří sítem před-
chozích pravidel v podstatě
propadávali. Nová pravidla
jsou zkrátka spravedlivější
a také v těsnějším kontaktu
s naším Centrem sociálních
služeb Praha, což má logiku.
Trpělivě jsme naslouchali ur-
čitým výhradám a téměř
všechny připomínky odborní-
ků jsme do pravidel zapraco-
vali. Samozřejmě tady byli
lidé, kteří byli proti. Ale to je
ten typ lidí, kteří jsou v prin-
cipu proti čemukoliv. Věřím,
že nový systém již prokázal
svou hodnotu tím, že umož-
ňuje férovější přístup k bydle-
ní pro všechny Pražany. Vů-
bec poprvé jsme stanovili,
pro jaké skupiny budouměst-
ské byty určené a v jakém po-
měru se byty těmto ohrože-
ným skupinám budou přidě-
lovat.

V jakých oblastech cítíte,
že něco drhne? Postupují
některé projekty pomaleji,
než jste očekávala?
Nevím, jestli vyloženě drhne,
ale asi nejtvrdším oříškem je
výstavba nových bytů. Všich-
ni víme, jak složité jsou
v naší zemi legislativní a ad-
ministrativní procesy. Tady
bychom si všichni určitě přá-
li větší rychlost a méně byro-
kracie. Kde ještě cítím rezer-
vu a kam jsem upřela svoje
síly, to je nedostatek míst
v domovech pro seniory, tam
jsme po předchozím vedení
zdědili opravdu spálenou
zem. Samozřejmě posiluje-
me i terénní služby, aby lidé
mohli zůstat co nejdéle
doma, ale když přijdou chví-
le, že domácí péče už nestačí,
potom se musíme o Pražany
postarat i v pobytových zaří-
zeních. Takže jsme trochu šlá-
pli na plyn.

Jak konkrétně?
VprostoruDomova pro senio-
ry Palata vyroste nový areál,
ve kterém najde zázemí
a péči 73 seniorů s Alzheime-
rovou chorobou nebo stařec-
kou demencí, v nové přístav-
bě domova v Dobřichovicích
bude 18 dvoulůžkových do-
mácností a nová místa budou
třeba i v Běchovicích, Nebuši-
cích nebo na Černém Mostě,
kde magistrát přispívá měst-
ským částem, které rekon-
struují nebo staví nové senior-
ské domy. Když se znovu
podíváme na čísla IPR, tak
podle jejich analýzy budeme

v roce 2030 potřebovat mini-
málně dalších 5800 lůžek.
Takže nesmíme otálet s další
výstavbou.

Pozornost věnujete v posled-
ní době hojněji diskutované
problematice domácího a se-
xuálního násilí. Jakmůžete
v této oblasti pomoci?
V červnu loňského roku jsem
za Prahu podepsala memo-
randum, které vzniklo z ini-
ciativy společnosti IKEA. Pod
memorandem, ve kterém
jsme se zavázali k přijetí Stan-
dardů kvality specializova-
ných sociálních služeb pro
oběti domácího a genderově
podmíněného násilí, jsou
také podepsány další společ-
nosti. Cílem memoranda je
zvýšená osvěta a především
kvalitní, adresná a specializo-
vaná pomoc obětem domácí-
ho násilí. A právě takovou
péči klientky dostanou v praž-
ském Centru Port, které jsme
jako hlavní město finančně
podpořili částkou bezmála
tři a půl milionu korun, a do-
kud budu mít tu možnost,
budu je i nadále podporovat.

Zmiňované centrumbude
fungovat v Břevnově.
Musím zmínit hlavně naše In-
tervenční centrum, kde na-
jdou oběti domácího násilí
podporu od psychologické po-
moci přes právní rady až po
podporu při jednání s policií.
Mají tu i unikátní ProgramVi-
ola, kde pracují i s původci ná-
silí, a tato důležitá služba je
zatím v rámci celé republiky
hodně opomíjená. Mimocho-
dem, pro toto centrum jsme
v prosinci koupili budovu, ve
které budou mít klienti dů-
stojnější prostory.

Během zimníchměsíců je
stále palčivýmproblémem
bezdomovectví. Co konkrét-
ně se v tomto směru podařilo
zlepšit?
Praha dělá každý rok takzva-
ná Zimní humanitární opatře-
ní pro lidi bez domova, která
fungují od začátku prosince
do konce ledna. Letos jsme
ale posílili terénní služby
a navýšili také počet. Vůbec
poprvé jsme také zajistili kri-
zová lůžka v nemocnicích.
Největší zatěžkávací zkouš-
kou byl zatím zvýšený prů-
tok Vltavy, kvůli kterému
byla čtrnáct dnů mimo pro-
voz noclehárna na lodi Her-
mes. Souběžně s tím udeřily
i ty nejsilnější mrazy. Situaci
jsme ale díky zaměstnancům

našeho Centra sociálních slu-
žeb i neziskových organizací
skvěle zvládli.

Uvádíte, že Praha nikdy
neměla tak vysoký počet
lůžek. Využívají se tyto
služby v hojných počtech?
Zájem o tyto služby je veliký
a už teď se pohybujeme na
bezmála třiceti tisících
noclehů ve všech našich
noclehárnách.

Zmiňovala jste Zdravotnic-
kou záchrannou službu hlav-
níhoměsta Prahy. Jaké jsou
vzájemné vztahymagistrátu
a záchranky?
Praha je zřizovatelem zá-
chranné služby a spolupráci
s ní si opravdu nemůžu vyna-
chválit. Máme tu jednu z nej-
lepších záchranek na světě.
Nejen co se týká dojezdových
časů, ale také kvality služeb.
Zřízení nových výjezdových
stanovišť a aktuální příprava
nového heliportu jsou jed-
nou z mála věcí, kterou pro
naše záchranáře, ale hlavně
pro zdraví Pražanů, můžeme
udělat. S ředitelem Kolou-
chem jsem v kontaktu téměř
každý den. Práci záchranářů
jsem měla možnost osobně
sledovat i v běžném denním
provozu nebo při tragické
události na Filozofické fakul-
tě Univerzity Karlovy. Když
říkám, že jsou to naši strážní
andělé, říkám to bez nadsáz-
ky a s opravdovým respek-
tem.

Jak je to po roce pražské
koalice s dostupností

zubařské péče? Co v této
oblasti budete podnikat?
Zlepšení dostupnosti této
péče je jedním z mých hlav-
ních cílů a podívala jsem se
tomu na zoubek hned po
svém nástupu. Po pár měsí-
cích se nám podařilo otevřít
novou zubní pohotovost v Ne-
mocnici Na Františku a ulevit
tak přetížené pohotovosti ve
Spálené. Jen pro zajímavost,
od října, kdy byla nová poho-
tovost Na Františku otevřena,
tam ošetřili 1600 dospělých
a 150 dětí a Městská poliklini-
ka Spálená zaznamenala za
loňský rok 21 351 ošetřených
pacientů, z toho bylo 1992
dětí a dospívajících do osm-
nácti let.

Praha je nicméně zřizovate-
lempouze dvou zdravotnic-
kých zařízení.
Přesně tak. Přesto dlouhodo-
bě a opravdu vysokými část-
kami podporuje státní zdra-
votnická zařízení. Jen letos
na financování lékařských po-
hotovostních služeb Praha
přispívá více než 42 milionů
korun, které si rozdělí Vše-
obecná fakultní nemocnice,
Thomayerova nemocnice, FN
Bulovka, FNMotol, FN Králov-
ské Vinohrady, Ústřední vo-
jenská nemocnice a už zmíně-
ný František. Je potřeba se za-
myslet nad celým systémem
a netahat pořád jen za kratší
konec provazu. Také o tom
bych ráda vyvolala debatu.

FILIP
JAROŠEVSKÝ
filip.jarosevsky@metro.cz

Alexandra Udženija (ODS) je již rok náměstkyní primátora Bohuslava
Svobody pro sociální věci, oblast zdravotnictví a bydlení. ARCHIV A. U.

Udženija: Nelze pořád tahat
za kratší konec provazu



INZERCE



10 úterý 27. února 2024

Zdraží jízdné?
Kolují jen fámy
Pražská koalice Spolu, Pirá-
tů a STAN začne diskutovat
o výší jízdného v MHD zhru-
ba za tři měsíce. V současné

době nemá domluvenou pří-
padnou budoucí výši ceny
ročního kuponu. Jasno o ní
chce mít do konce letošního
roku. V médiích a na sociál-
ních sítích se v uplynulých
týdnech objevilo několik
částek, o které by měl roční

kupon zdražit. Podle primá-
tora Bohuslava Svobody ale
o žádné z nich koalice nyní
nejedná, otázka jízdného ne-
byla předmětem žádného
oficiálního jednání. Nyní
cestující platí za roční
kupon 3650 korun.

Méně nemocných
Akutních infekcí dýchacích
cest v Praze ubylo od před-
chozího týdne o zhruba pat-
náct procent, nemocných
bylo 1104 na 100 tisíc obyva-
tel. Na webu o tom informo-

vala Hygienická stanice
Hlavního města Prahy. Níz-
ký zůstává podle dat minis-
terstva zdravotnictví také
počet pozitivně testovaných
na covid-19, za minulý tý-
den bylo případů méně než
padesát. ČTK

Národní ústav duševního
zdraví, přední české vědec-
ko-klinické centrum v oblasti
výzkumu duševního zdraví
a onemocnění a neurověd, po-
řádá od čtvrtka do neděle
v Městské knihovně v Praze
již osmý ročník oblíbeného
Festivalu Na hlavu. Letošním
tématem bude diverzita.

„Téma jsme zvolili, proto-
že chceme hledat cesty
k tomu, co nás spojuje, i přes
naše individuální odlišnosti.
Ať už se jedná o odlišnou se-
xuální orientaci, psychické či
jiné onemocnění, rozdílnost
v náboženském vyznání, vze-
zření našich těl, barvu pleti,
nebo věk, klíčem k tomu spo-

lu vycházet je porozumět
sobě samému a nalézt pocho-
pení, respekt a úctu k ostat-
ním lidem,“ vysvětluje ředi-
tel Národního ústavu duševní-
ho zdraví Petr Winkler. Kro-
mě diverzity festival otevře
otázky, jak mluvit o dušev-
ním zdraví, a představí osob-
ní příběhy lidí se zkušeností
s duševním onemocněním.
Mezi další témata bude patřit
například Alzheimerova cho-
roba, bodyshaming či opuště-
nost ve vyšším věku
Novinkou je letos umělá in-

teligence. „Meziročně nastal
v této oblasti velký boom,
i my se jí tedy budeme věno-
vat, ovšem se zaměřením na

oblast duševního zdraví a eti-
ku,“ láká na akci Karolína
Mladá, programová hlava fes-
tivalu. „Festival ve čtvrtek za-
hájíme vernisáží výstavy Te-
ryll ART: Psychika v obrazech
a dvěma filmy – Blízko
a DogMan. Za pozornost roz-
hodně stojí i poslední film fes-
tivalu s následnou diskuzí Je-
den život, který zpracovává
příběh sira Nicholase Winto-
na. S ohledem na alarmující
výsledky národního monito-
ringu duševního zdraví dětí
jsme také zařadili workshop
pro rodiče s názvem Jak pečo-
vat o dětské duševní zdraví
pořádaný organizací Nevy-
pusť duši,“ dodává Mladá.MET

Kolem venkovní
reklamy je živo.

Úřad pro ochranu hospodář-
ské soutěže (ÚOHS) zastavil
správní řízení s hlavnímměs-
tem. Vedl jej kvůli nařízení,
které regulovalo reklamu. An-
timonopolní úřad se s měs-
temdomluvil na přijetí závaz-
ků, které situaci napraví.

Kritizované nařízení od říj-
na 2021 rozšířilo dosavadní
regulaci v památkové rezerva-
ci o další dvě pásma, první je
ve čtvrtích okolo rezervace
a druhé sahá na jihu na Nové
Dvory, na severu do Troji, na
východě doMalešic a na zápa-
dě do Motola. Ve všech pás-
mech platí zákaz reklamních
plachet. Jejich provozovatelé
úpravu napadli u antimono-
polního úřadu.

Úřad dospěl k tomu, že na-
řízení mohlo narušit hospo-
dářskou soutěž, protože zvý-
hodňovalo soutěžitele, kteří
pro šíření reklamy využívají
jiná než zakázaná komuni-
kační média. Zatímco billbo-
ardy jsou na tomto území při
splnění určitých podmínek
povoleny, plachty jsou zde
zcela zakázány.
Praha v průběhu správního

řízení navrhla závazky, které

přijme, aby zachovala hospo-
dářskou soutěž. Novelou roz-
šíří poslední pásmo na zby-
tekmetropole. Umisťování re-
klamních plachet bude v nej-
větším pásmu opět povoleno,
a to za předpokladu, že nebu-
dou nasvíceny a budou umís-
těny na štítech budov bez
oken obytnýchmístností. No-
vela by měla v případě schvá-
lení radou města začít platit
od 1. července.

„Úřad navržené závazky po-
soudil a dospěl k závěru, že je-
jich splněním se odstraní oba-
vy z možného narušení hos-
podářské soutěže. Ve vztahu
k samotné regulaci reklam-
ních zařízení ve třetí zóně
Úřad považuje za zásadní, že
dojde k větší harmonizaci
podmínek umisťování pla-
chet a reklamních billboardů
na stěnách budov,“ uvedl
ÚOHS. ČTK

KDY

KDE

pondělí 4. 3., úterý 5. 3. 2024 od 10 do 17 h.

Národní dům naVinohradech,
(bývalý dům železničářů - 1. mezipatro), Náměstí Míru 820/9,
P-2Vinohrady, metro stanice A

VÝKUP ZLATA, STŘÍBRA,STAROŽITNOSTÍ
a obrazů 17. až 20. stol.

firma H&Š tel.: 776 150 222, 603 505 686

zubní zlato i (nečištěné)
šperky mince a zlomkové

ZLATO:
příbory, tabatěrky
a technické stříbro

sTříbrO:

vé

Š

až 1500 Kčza gr

HOdinky:
náramkové, kapesní
až do roku 19900

Šperky:
granátové
a briliantové šperky

Urbanová oslaví jubileum
Světově uznávaná operní pěvkyně Eva Urbanová zkouší
na svůj životní koncert v O2 Areně – Grande Finale aneb
opožděné jubileum. Nadžánrový koncert se uskuteční už
tento čtvrtek. Arénou zazní hity skupin Queen, ABBA,
Nightwish, Il Divo a italského tenoristy Andrey Bocelliho.
Partnery v duetech budou Evě Urbanové Marián Vojtko
a Jan Toužimský, člen skupiny Arakain a sólista Rock Ope-
ry Praha. Hostem Evy Urbanové budeWOW vocal! Jiřího
Škorpíka a zpěvák tohoto seskupení Ladislav Korbel. MET
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Na hlavu. Čtyřdenní festival
se letos zaměří na diverzitu

Antimonopolní úřad
se s metropolí domluvil



800 220 020

Přijď si splnit sen. Staň se
strojvedoucím metra.

Co nabízíme my:
• zaměstnanecké jízdné i pro
rodinné příslušníky (Lítačka)

• zajímavé zaměstnanecké benefity
• zázemí stabilní společnosti

Co od tebe potřebujeme:
• střední vzdělání s výučním listem
nebo maturitou v oboru: dopravním,
elektrotechnickém, strojírenství, stavebním

• v případě vzdělání mimo uvedené obory je
nutné vzdělání s maturitou nebo vyšší

• praxe v elektro oboru nebo dopravě výhodou

Příští stanice: atraktivní a dynamické prostředí pražskéhometra.

STROJVEDOUCÍ
METRA
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Na obrazovky
platformy Disney+
přichází ambiciózní
seriál Šógun.
Nová původní adaptace slav-
ného románu Jamese Clavel-
la Šógun, jejíž první dva díly
si odbývají premiéru na obra-
zovkách streamovací platfor-
my studia Disney, se odehrá-
vá v Japonsku roku 1600.
Tedy na počátku občanské
války, která poznamenala
celé století. Děj vypráví o lor-
du Jošim Toranagaovi, který
bojuje o život, protože se pro-
ti němu spojili jeho nepřá-
telé v Radě regentů. Když je
v nedaleké rybářské vesnici
nalezena záhadná opuštěná
evropská loď, připlouvá její
anglický lodivod John
Blackthorne s tajemstvím,
jež bymohlo Toranagaovi po-
moct vychýlit misky mocen-
ských vah a zničit obrovský
vliv Blackthorneových vlast-
ních nepřátel – jezuitských
kněží a portugalských ob-
chodníků. Toranagaovy
a Blackthorneovy osudy jsou

neoddělitelně spjaty s jejich
překladatelkou Todou Mari-
ko, tajemnou křesťankou
a poslední šlechtičnou ze zne-
uctěného rodu. ZatímcoMari-
ko slouží v této napjaté poli-
tické situaci svému pánovi,
musí skloubit své nové přátel-
ství s Blackthornem, odda-
nost víře, jež ji zachránila,
a povinnost vůči zesnulému
otci.
Seriál Šógun se snaží úspěš-

ně navázat nejen na knížky,
ale i na klasickou minisérii

z roku 1980 s Richardem
Chamberlainem v roli
Blackthornea. Ambiciózní lát-
kamnohoměsíců dopředu lá-
kala vynikajícími upoutávka-
mi, z nichž sálá nejen poctivá
atmosféra dobového Japon-
ska, ale i jakási velkolepost.
Podle reakcí prvních kriti-

ků se jedná o výtečný historic-
ký epos, jenž dokáže umně
kombinovat kostýmní dobov-
ku, politickou pletichařinu
a akční snímek s epickými
bitkami.

Chválu sklízí i herecké ob-
sazení. Cosmo Jarvis prý ve
stopách Chamberlainea kráčí
jako Blackthorne důstojně,
nejvíce chvály ale nepřekva-
pivě sbírá charismatickýHiro-
juki Sanada. Toho v podob-
ných rolích vídáme prakticky
neustále, v Šógunovi má však
předvádět jeden z nejlepších
výkonů kariéry.

FILIP
JAROŠEVSKÝ
filip.jarosevsky@metro.cz

Rande s gejšou
Miluju historii, taky
jsem ji studoval. Ale
jakmile mě v japonské
restauraci Miyabi omá-
milo exkluzivní promí-
tání prvního dílu seriálo-
vého Šóguna, pomalu
jsem vracel diplom. Já
fakt netušil, že kolem
roku 1600 (tedy éře, kdy
českým hvozdům vládl
císař Rudolf II.) v Japon-
sku úřadovali křesťanští
misionáři, kšeftovali
portugalští dobrodruzi
a intrikovaly polonahé
gejši. No, to už trochu
přeháním, nicméně Šó-
gun je fakt příjemná po-
dívaná pro milovníky
exotiky, akce, sexu i kru-
ťáren. Japonská estetika
na vás stříká z každého
seku katanou i z drama-
tických scén na moři.
Co je ale vůbec nejlepší?
Celý desetidílný seriál se
celkem slušně drží histo-
rických reálií. Prozradil
mi to japanolog Roman
Kodet, který jako jeden
z mála Čechů zhlédl
všech deset díl-
ků téhle šó-
gunské
opulentní
skládačky.

Slova chvály padají i na výkon
herečky Anny Sawai.

Dveře do Hollywoodu otevřela Hirojukimu Sanadovi role ve filmu
Poslední samuraj. Od té doby hovoří plynně anglicky. 2x DISNEY+

Japonsko je sexy
Zatímco většina mladé
generace tíhne ke korej-
ské kultuře, mé srdce si
pomalu získává ta japon-
ská. I přesto, že se jazyk
sám o sobě nedá jen tak
odposlouchat, je Japon-
sko prostě sexy. I když
mě jeho historie trochu
minula, Šógun k ní vrací
přirozeně zpátky. V mi-
nisérii se mi líbily tema-
tické kostýmy a naznače-
né historické souvislos-
ti. Řekla bych, že seriál
tak trochu stmeluje
a probouzí ve mně fasci-
naci. Kromě vizualizace
se zde také objevují důle-
žitá a srdcervoucí téma-
ta, jako je mateřství
a nutnost umírat. Jen
proto, že se to zkrátka
musí. Minisérie Šógun
v někommůže evokovat
známý seriál Hra o trů-
ny z roku 2011, ale ne-
jde o nějakou nápodo-
bu. Vychází z tisícistrán-
kové knihy, jejíž část
tvůrci přenášejí do prv-
ních deseti dílů. Což mě
opět přivádí k fascinaci.
A to tak
moc, že si
knihu zřej-
mě přečtu.

© 2024 Disney a spřízněné subjekty. Vyžaduje se předplatné. Podmínky předplatného naleznete na disneyplus.com

Streamujte nyní
PŮVODNÍ SERIÁL

Krvavý boj o Japonsko

JAK TO VIDÍM JÁ

DAVID
HALATKA
EDITOR

JAK TO VIDÍM JÁ

TEREZA
ŠIMURDOVÁ
REDAKTORKA

inzerce



13 www.metro.czZDRAVÁ TVÁŘ

Dbejte na ústní prevenci

pr
o
fi
m
ed

ia



14 úterý 27. února 2024

Zánět dásní a okol-
ního aparátu, na
kterém jsou zuby
zavěšeny, může mít
dalekosáhlé násled-
ky. Těmi nejhoršími
je poslední stadium
parodontózy, a to je
samotné vypadávání
zubů.

Parodontóza nebo též paro-
dontitida je chronický zánět
dásní, který se řadí mezi nej-
častější onemocnění zubního
aparátu. „V důsledku nedosta-
tečného nebo nedokonalého
čištění se na zubech usazuje
povlak a zubní kámen, který
pak vede k zánětu dásně,“ va-
ruje zubní lékař Jan Streblov.
Dásně postupně ustupují a dá-
vají tak možnost okolním
podmínkám v ústech, aby
zmenšovaly množství kostní
tkáně na zubních krčcích.
Častěji parodontitidou trpí
lidé nad 40 let, ale nejsou vý-
jimkou i mladší pacienti. Dis-

pozice k ní má dokonce 80 až
90 procent populace.
Onemocnění se pozná krvá-

cením z dásní především při
čištění zubů, dále oteklými
dásněmi a často i zápachem
z úst, vzácněji i bolestivostí.
V pokročilejším stadiu se
poté připojuje rozestupování
zubů až jejich vypadávání.
Prevence spočívá ve správné
hygieně dutiny ústní, aby se
v ní nemnožily škodlivé bak-
terie, které se usazují a mno-
ží na zubech, v mezizubním
prostoru i na dásních.

Situace se zhoršuje, co s tím?
Pokud se postupující zánět
neřeší, vytváří se parodontál-
ní choboty. „Každý zub má
v této fázi svůj chobot (kap-
su), ve které se hromadí bak-
terie, odumřelé buňky, zubní
kámen a toxiny. To společně
s ústupem kosti způsobí
viklání a následné vypadnutí
zubu. Nezanedbatelnými fak-
tory, které způsobují zánět
dásní a okolí, jsou i kouření
a dědičnost,“ varuje Ľubica
Sobčáková z lékáren BENU.
Léčba se dá rozdělit do tří

kroků. „Prvním je naučit se
správnému čištění zubů –

tedy zejména kartáčkem –
ručním či elektrickým amezi-
zubními kartáčky vhodné ve-
likosti. Pokud přetrvávají hlu-
boké kapsy, provádíme tak-
zvané subgingivální ošetření,
což znamená, že odstraňuje-

me zubní kámen zpod dásně.
Poté je necháme hojit tři až
šestměsíců a vy stále perfekt-
ně čistíte. A pokud ani to ne-
stačí, můžeme si ještě pomo-
ci chirurgickou léčbou,“ vy-
jmenovává Jan Streblov.

Pravidelně k dentální
hygienistce
Velmi důležité je u každého
pacienta takzvaná udržovací
terapie. To znamená pravidel-
né návštěvy u dentální hygie-
nistky jednou až čtyřikrát
ročně podle závažnosti one-
mocnění a nejméně jednou
ročně u zubního lékaře/paro-
dontologa.
Dentální hygiena je důleži-

tá nejen kvůli parodontóze,
ale i kvůli celkovému zdraví
dutiny ústní. Odborník od-
straní ze zubů přebytečný
plak a zubní kámen. Když
vám zuby takto odborně vy-
čistí, odhalené zubní kořeny
budou bez nečistot a dásně se
začnou samy uzdravovat. Za-
čne se tak lepšit i zápach
z úst, který je se záněty v ús-
tech primárně spjat.
Také vás naučí zuby správ-

ně čistit, používat další spe-
ciální kartáčky, vysvětlí, ja-
kou tvrdost potřebujete a jak
s kartáčky zacházet. „Horší
zprávou je, že parodontitida
v těžkém stadiu už nijak vý-
razně léčit nejde. Protože úby-
tek kosti zubu už ani lékař ne-
zachrání,“ varuje Ľubica Sob-
čáková. KAMILA HUDEČKOVÁ

Typické příznaky
parodontózy:

• zanícené, bolavé a oteklé
dásně

• větší citlivost dásní
a krvácivost nejen při
čištění zubů

• trnutí, brnění, tlak zubů
při kousání tvrdého jídla

• kumulace zubního
kamene okolo dásní
na zubech, ustupování
dásní a obnažování krčků

• vznik parodontálních
chobotů

• postupné vyviklání
až vypadnutí zubů HUDPrevencí může být pravidelná

dentální hygiena. PROFIMEDIA

JAK TO POZNAT?

Parodontitida je zánětlivé onemocnění dásní
a závěsného aparátu. Onemocnění vzniká akti-
vitou bakterií, které produkcí agresivních kyse-
lin rozpouštějí tvrdou vápníkovou a fosfátovou
minerální matrici zubní skloviny a přitom uvol-
ňují sirovodík, který vydechujeme. Bakterie
mají za následek vznik zánětu dásní, později
však i na systému, který plní funkci pevného
ukotvení zubů. Rozvíjející se zánět způsobuje
bolest, pocit tlaku a brnění. Mezi zubem a dás-
ní se vytvářejí prostory, váčky, které mohou byt
naplněné hnisem. Krčky zubů se odhalují, zuby
se rozestupují a ztrácejí pevnost ukotvení.

Chronický zánět oslabuje imunitní systém.
Podle statistik mají pacienti s parodontitidou
dvojnásobně větší riziko onemocnění srdce
a čtyřnásobné nebezpečí srdečního infarktu.
Obzvlášť ohroženi jsou pacienti s cukrovkou,
osteoporózou nebo plicními onemocněními.
Experti odhadují, že záněty dásní by mohly být
zodpovědné za 18,2% všech předčasných po-
rodů.

Bakterie si na běžné chemické přípravky dokáží
vybudovat odolnost nebo zmutovat. Pak udržet
přirozenou mikroflóru v dutině ústní není snad-
né. Významným pomocníkem v udržení přiro-
zeného mikrobiomu je Chytrá houba - Pythi-
um oligandrum.

„Do lékáren dodáváme ústní vodu v šumivých
tabletkách,“ říká výzkumník Radim Klimeš.
„Chytrá houba Pythie Bio Plus se ředí do pit-

né vody a provádí se
klasické výplachy dutiny
ústní. Tam Chytrá houba
příznivě působí, pokud
má člověk sklony k záně-
tům dásní. Přípravek se
aplikuje tři dny za sebou

Zkažený dech předpovídá parodontozu

Na Vaše otázky rádi odpovíme na telefonu:
728 814 202, e-mail: pythium@pythium.cz

www.chytrahouba.cz

Výrobce: Bio Agens
Research

and Development –
BARD, s.r.o.

Chytrá houba Pythie Bio Plus
se osvědčilo i u lidí po chemote-
rapii, u mladistvých, kdy dochá-
zelo v ústech k přemnožení kva-
sinek nebo trpěli na afty, či opary.
Novinkou je BIO plus forte –
ústní voda koncentrát, která je
v biokvalitě“
Přípravky s Chytrou houbou -
Pythium oligandrum dostanete
ve své lékárně.a dále podle

potřeby ane-
bo až za měsíc. Běžné uplatnění je vhod-
né v souvislosti i s používáním zubních
náhrad, či rovnátek. Uplatnění přípravků

ZDRAVÁ TVÁŘ

inzerce

Aby zuby v důsledku zánětu nevypadaly
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Bílé bolavé vřídky
v ústech často trápí
nejednoho z nás.

Afty se nejčastěji objevují na
vnitřní straně tváří, pod jazy-
kem, ale mohou se vyskyt-
nout i na dásních. A poznáte
je bezpečně – bolí, znepříjem-
ňují žvýkání, polykání i mlu-
vení.
„Přesná příčina vzniku aft

je dodnes záhadou. Na rozdíl
od oparů ale nejsou infekční,
a nemůžete se jimi proto od
nikoho nakazit. Vliv na výsev
aft mohou mít faktory jako
poranění ústní sliznice, infek-
ce, vliv hormonů nebo i dědič-
ná náchylnost k jejich tvor-
bě. Proto při léčbě bojujete
hlavně proti jejich přízna-
kům,“ říká Barbora Kuthano-
vá z lékáren BENU.
To, že se afta „klube“, po-

znáte poměrně přesvědčivě –
místo v dutině ústní je citlivé
a bolestivé, objevuje se řezá-
ní a pálení. Bolest se zhoršuje
při jídle a pití, malé děti pro-
to odmítají přijímat potravu
nebo tekutiny.
Nejběžněji se vyskytují

afty malé, zabarvené do bílo-
šeda, dokola zarudlé a vyska-
kují na místech, kde je slizni-
ce tenká, tedy na sliznici rtů
a tváří a pod jazykem. Velmi
rády se tvoří i na hraně jazy-
ka. Malé afty nenechávají
jizvy a zahojí se zpravidla za
pět až deset dnů.
Existují i velké afty, ale

jsou poměrně vzácné. „Míva-
jí průměr přes deset milimet-
rů a problémem u nich je, že
zasahují do hlubších vrstev
sliznice, a mohou po sobě
proto nechat jizvy. Hluboké
afty se objevují na měkkém
patře, tvářích, někdy jde také
o afty na mandlích. Hojí se
často až šest týdnů,“ vysvětlu-
je Barbora Kuthanová.

Od „fialové“ vodičky
se ustupuje
Jak podpořit zhojení aft rych-
leji než za oněch 5 až 10 dní?
Použít lze různé volně prodej-
né přípravky. „Konkrétní bo-
lestivé místo potírejte rozto-
ky a gely, které mají aneste-
tické účinky. Nebojte se zklid-
ňujících gelů na dásně, pri-
márně určených na prořezá-
vání zoubků, obzvláště je-li
pacientem dítě. Také gely,
které vytváří na aftě tenkou
vrstvu, jež chrání před po-
drážděním jídlem či dalším
nežádoucím poraněním, do-
káží snížit bolestivost. Použí-
vá se též léčivá látka benzyda-
min ve formě roztoku, spreje
či pastilek,“ doporučuje lékár-
nice.
Mnozí lidé mají dobré zku-

šenosti s roztokem genciáno-
vé violeti (fialová vodička gen-
ciánka), který se používá jako
dezinfekce nejen na afty, ale
i například na dětskou mouč-
nivku. Od použití této tradič-
ní „fialky“ se ale v medicíně
ustupuje. Její použití na vel-
ké plochy je totiž spojeno s ri-
zikem vzniku nekróz. Jako
dezinfekci lze zvolit léčiva ob-
sahující antiseptika na bázi
jodu nebo gely a ústní vody
s chlorhexidinem a hodí se
i bylinné roztoky.

Správný kartáček a dostatek
vitaminů
A jaká je prevence? Rozhod-
ně sem patří správná hygiena
ústní dutiny, která pomáhá
předcházet tvorbě bakterií.
Svůj vliv může mít i kartáček
na zuby – pokud je příliš tvr-
dý, může sliznici narušit
a tím napomoci vzniku těch-
to malých vřídků.
„Velmi tvrdé kartáčky jsou

vhodné pro čištění zubních
protéz. Výrazněměkký a jem-
ný kartáček zase zuby dosta-
tečně nevyčistí a prodlužuje
se i doba čištění. Pokud ale tr-

píte na krvácející dásně, tak
volte spíše měkčí kartáčky
v kategorii soft,“ říká Ondřej
Šrámek z Dentální kliniky
Hradčanská. Pokud si zuby
čistíte spíše tvrdším kartáč-
kem, tak ho držte jako tužku,
nebudete tolik tlačit na zuby,
jako když kartáček držíte pev-
ně v pěsti.
Důležité je také to, co jíte.

Především myslete na dosta-
tečný přísun vitaminů a mi-
nerálů. Pokud jste na tvorbu
aft náchylní, doplňujte přede-
vším vitamin B, kyselinu listo-
vou a železo. Vynechejte z jí-
delníčku kořeněná jídla, alko-
hol a horké nápoje. Někteří
lidé citliví na afty si musí dá-
vat pozor i na čokoládu,
kávu, jahody nebo burské oře-
chy. Také oslabená imunita
dokáže tvorbu aft urychlit,
proto se v rámci prevence vy-
platí investovat do jejího posí-
lení. KAMILA HUDEČKOVÁ

BABSKÉ RADY NA AFTY

A jaká je prevence? Rozhodně sem patří správná hygiena ústní
dutiny, která pomáhá předcházet tvorbě bakterií. PROFIMEDIA

inzerce

Cucání kostek ledu vám přine-
se dočasnou úlevu od bolesti-
vých aft. A co ještě zkusit?

• Včelí produkty jsou na afty
jako stvořené. Alespoň po-
dle babských rad. Potírání
včelímmedem nebo propoli-
sovou tinkturou bylo osvěd-
čený recept už v době našich
prababiček a dost možná
i dříve. Co se týče medu, má
skutečně antibakteriální účin-

ky. Neméně pak propolis ob-
sahující polyfenoly. Produkty
s propolisem proto bolavou
sliznici pomáhají zklidnit
a současně ji dezinfikují.

• Bylinky heřmánek a šalvěj
mají protizánětlivé účinky.
Pro zklidnění bolestivých
míst zkuste vyplachovat ústa
odvary z těchto bylin. Z dal-
ších babských rad se doporu-
čuje tinktura z konopí. HUD

ZDRAVÁ TVÁŘ

Kde se berou afty
a jak se jich účinně zbavit?
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Proč právě pryskyřice?
Léčivá smrková pryskyřice má

vynikající hojivé a pečující účinky.
Proto byl ve Finsku již dříve vyvinut
pryskyřicový balzám Abilar®, který
se využívá k léčbě ran a odřenin. Od
balzámu už byl jen krok k výrobě

pryskyřicového krému na ošetření
akné AbiCare® ACNE. Unikátní kom-
binace zklidňujících účinků smrkové
pryskyřice, která pochází z Lapon-
ska, a pečujících vlastností dalších
složek krému je pro aknózní pleť vý-
borným řešením.

Vitamin E ochrání pleť, mořské
řasy ji zjemní

Aby se pryskyřicový krém na akné
mohl pyšnit zklidňujícími, hydra-
tačními a obnovujícími vlastnostmi,
pryskyřici doplňuje vitamin E a moř-
ské řasy. Vitamin E působí jako silný
antioxidant, zabraňuje vysušování
pokožky a chrání ji před předčasným
stárnutím. Mořské řasy obsahují
mimo jiné velké množství mastných
kyselin a pomáhají zachovat přiroze-
nou ochrannou hydrolipidovou vrst-
vu. Efekt řas na pleť je ihned patrný
na pohmat – zjemňují podrážděnou
a poškozenou pleť a dodávají jí vláč-
nost. Krém AbiCare® ACNE je díky

pečlivě vybraným složkám jako šitý
na míru pro citlivou pokožku.

Používání pryskyřicového krému
na mírné a středně těžké akné je
komfortní – krém je lehký, neucpává
póry a nechává pleť dýchat. Nanáší

se v tenké vrstvě na problematická
místa dvakrát denně. Před použitím
krému stačí pleť očistit a vysušit.

Méně bakterií a ústup lézí
na obličeji

Složení pryskyřicového krému
na ošetření akné, který vychází
z léčivých účinků pryskyřicového
balzámu na rány, bylo předmětem
různých výzkumů a studií. Odborníci
prokázali, že AbiCare® ACNE snižuje
výskyt bakterií akné v laboratorních
podmínkách. Další ověřenou vlast-
ností je podpora obnovy pokožky.

Dermatologové se ovšem nespo-
kojili jen s ověřováním vlastností
pryskyřicového krému v laboratoři
(in vitro). Provedli také třicetidenní
studii, do které se zapojily desítky
osob různých věkových kategorií.
Krém na akné testovali muži i ženy
ve věku 23-45 let, kteří měli mast-
nou aknózní pleť. Výsledkem bylo

významné snížení počtu typických
projevů akné odborně nazývaných
komedony, papuly a cysty.

Spokojenost s efektem krému,
žádné nepříjemné pocity

Vítanou zprávou pro osoby s akné,
které mají citlivou pleť, je velmi dob-
rá snášenlivost pryskyřicového kré-
mu a jemná nedráždivá vůně. Nikdo

z účastníků studie si po dobu užívání
nestěžoval na jakékoliv nepříjemné
pocity nebo diskomfort. Výsledkem
je hodnocení spokojenosti blížící se
90 %. Jaké konkrétní vlastnosti kré-
mu AbiCare® ACNE v hodnocení do-
minovaly? Vyčištění problematické
pleti, méně černých teček, lepší stav
pórů, zmatnění pleti a celkově lepší
struktura pokožky.

Léčivá pryskyřice coby recept na akné:
méně pupínků a viditelný kosmetický efekt
S projevy akné, jako jsou černé a bílé tečky na
tvářích, pupínky na čele nebo zarudlé hrbolky
sahající až na krk, se dá bojovat různými způsoby.
Pokud preferujete přípravky z přírodních složek,
je načase seznámit se s krémem ze smrkové
pryskyřice.

17ZDRAVÁ TVÁŘ www.metro.cz
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Bylo to v březnu roku 1988, kdy se dva mladíčci ultramoder-
ně postrojili do černého a vydali se do Sportovní haly ČSTV
v Praze 7, aby byli přítomni po dlouhé době prvnímu koncer-
tu západní skupiny, konkrétně Depeche Mode.
Jedním z těch chlapců jsem byl já, sotva patnáctiletý, tím dru-
hým pak David Křenek, můj spolužák z gymplu a tehdejší nej-
lepší kamarád, jehož tatínek pracoval na fotbalovém svazu
a na tento kulturní počin sehnal dva lístky.
Šel jsem se podívat spíš ze zvědavosti, jelikož jsem se žádné-

mu dobrodružství nikdy nebrá-
nil a Everything Counts, tedy
vše, co v životě zažiješ, se
počítá.
Mašírujeme si to po Letné, ko-
lem nás houfy černočerných zá-
hadných postav, jež vypadaly
jako z tajemného snového výje-
vu. Znal jsem snad dvě nebo tři
skladby a vím už jen to, že atmo-
sféra byla tenkrát magická.

Před pár lety jsem byl znovu, a to mi cosi uvnitř mě vnuklo
myšlenku naučit se slova Personal Jesus. No a ve čtvrtek? Můj
kamarád Mára Šilhánek zakoupil dva lístky, a hádejte na
koho? Ano, uhádli jste. Jenže si ten den, jako správný moto-
krosař, zlomil při pádu rameno, takže jsem památnou větu
„Deš na depeš?!“, která se říkala už v osmdesátkách, sdělil své-
mu čerstvě osmiletému synovi. Bylo to parádní, Jiříček obje-
vil, že kapely dávají přídavky, a i když depešáci mají
„co píseň, to hit“, stejně jsem si
na cestě domů nejvíc zpíval
Enjoy the Silence.

LUŠTĚNKA

Bylo to
parádní,

Jiříček
objevil, že
kapely dávají
přídavky.

Tohle je místo na váš vzkaz! Do žlutého rámečku napište přání,
výzvu, básničku nebo něco namalujte. Výtvor vyfoťte a sdílejte
s hashtagem #METROTAG na svém Instagramu. Vzkaz lze poslat
i jako zprávu přes Facebook nebo e-mailem na mms@metro.cz.
Váš výtvor dáme do novin!LUŠTĚNKA:ZAHRADNIČENÍ

ŘEŠENÍSUDOKU:

1. skříňka na šperky
2. skýva chleba
3. hornické lampy
4. vyrobený z kůry
5. pianino
6. kučera, kudrlinka

7. vyšívací látka
8. menší klika
9. kachňata

10. potřeba kováře (k sevření)
11. učitel (zast.)
12. menší kříž

Místo činu? Vltavské nábřeží na Kampě. Modelka? Nutrie říční.
Autor fotky?@miroslav.kopriva.prague. Děkujeme! #mojemetro
#fotimecesko #krasnapraha #leicaphotos #praguelife
#streetofprague #malastrana #kampa #visitprague
#praguephotography #prag #praha #prazskepamatky

@mojemetroDeš na depeš?

JAKUB KOHÁK
VIOLATOR
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„Málem jsme ty
emisní limity
překročili.“
KAMIL BANDŽAK

Facebook

POČASÍ

DNES ZÍTRA ČTVRTEK PÁTEK

SUDOKU
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20.10 Zemský ráj to napohled
Komediální drama (ČR, 2009)
Hrají: V. Cibulková, T. Voří-
šková, D. Marková, M. Etzler.
Režie I. Pavlásková

22.10 3 plus 1
s Miroslavem Donutilem
Povídky (ČR, 2006). Hrají:
M. Donutil, Z. Adamovská,
J. Bohdalová, S. Skopal.
Režie Z. Zelenka

23.50 Komisař Moulin
Strmý pád. Krimiseriál (Fr.,
2003). Hrají: Y. Rénier, C. Michu,
N. Amalová, A. Béatová

01.30 Zajímavosti z regionů

20.00 Karel V. – císař říše,
nad níž slunce nezapadá
O trůn bojoval všemi pro-
středky. Nakonec se však stal
prvním císařem, který abdikoval

21.00 Světloplachost
Dokumentární film

22.10 Česko na drogách (6/6)
Jaká je podle adiktologů bu-
doucnost drogové problema-
tiky u nás i ve světě?

22.30 Mistři šifer

23.25 Agent Hamilton (8/10)

00.10 FAST: Obří teleskop

20.20 Jedna rodina (57)
Malíř. Komediální seriál (2024).
Hrají: T. Kostková, T. Jeřábek,
F. Blažek, B. Kohoutová

21.40 Comeback
Sliby chyby. Sitcom (ČR, 2008).
Hrají: T. Matonoha, M. Dejdar,
K. Leichtová, D. Batulková

22.20 Comeback
Simonina volba

22.50 Kriminálka
Las Vegas IV (16)
Soukromé vášně.
Krimiseriál (USA, 2003)

23.50 KriminálkaMiami (13, 14)

20.15 Zoo (177)
Obviněná z vraždy. Rodinný
seriál (ČR, 2023). U Haďáka je
odborná komise a zajímá se
o inovace v chovu plazů. Hrají:
M. Pecháčková, Š. Bilina, E. Bu-
rešová, T. Klus

21.40 7 pádů Honzy Dědka
Populární talk show 7 pádů
Honzy Dědka v nové sezoně
ze Švandova divadla

22.50 7 pádů Honzy Dědka

00.00 Ano, šéfe!
Kdysi to býval nejznámější
motorest na trase z Prahy
do Německa

17.00 Óčko hity
Klipy nonstop

19.00 Party ride
Příprava na dnešní mejdan

20.00 Óčko hity
Klipy nonstop

22.00 Naked Attraction Poland
Polská verze nahé seznamky

22.30 Virtuální svět TV
Vydejte se na cestu kolem světa
z pohodlí vašeho domova

0.00 Óčko flirt
Proud klipů a sexy vzkazy
diváků Óčka

ČT1 ČT2 NOVA ÓČKOPRIMA



Práce - nabídka

• Pohodové VYBALOVÁNÍ
ZBOŽÍ-směny denní/noční,
165 - 214,50 Kč/hod dle směny
a lokality. Online rezervace,
zálohy, prodejny Praha a oko-
lí. T.: 222534534280337

• Hledáme nové kolegy na po-
zici OSTRAHA objektu, VRÁT-
NÝ v Praze. Pro OZP. Nenároč-
ná práce na HPP. Požadujeme
spolehlivost a čistý TR. Posky-
tujeme zálohu na mzdu, fi-
nanční bonusy. Volejte p. Svi-
táka - t.č.: 604889979280354

• KOMWAG přijme závozní-
ky, DPP 1000-1300 Kč čisté-
ho/den – výplata 1x týdně,
Vol. zdarma 800566924 280464

• KOMWAG přijme metaře,
DPP 900 - 1000 Kč čistého/den
– výplata 1x týdně,
Vol. zdarma 800566924 280466

• KOMWAG přijme řidiče sk.
B na HPP, 13., 14. plat, Volejte
zdarma 800566924280468

• ZŠ v Hostivaři příjme od škol-
ního roku 2024/2025 učitele
angličtiny, matematiky, che-
mie, přírodopisu a informati-
ky Možnost ubytování. Tel.
274016523, 603436284,
e - m a i l :
banovska@hornomep.cz"280486

• Do Penzionu přijmeme re-
cepční (i vitální důchodce).
Pracovní doba: od:14:00 -
20.00 hod. Požadujeme zna-
lost AJ. Tel. 728127554280504

Hobby - poptávka
• Koupím šicí a psací stroje,
kožichy, fotoaparáty, angličá-
ky, vzduchovky, bižuterii, ho-
dinky, knihy, svaté obrazy, so-
chy a jiné staré věci.
608221020280170

Auto-moto - poptávka
• Poptávám jakýkoliv traktor,
vlek za traktor, zemědělskou
techniku i nepojízdné, nekom-
pletní nebo jen doklady a díly,
platí stále. Tel. 734843403 280279

• Koupím jakékoliv vozidlo (i
veterána). Platím ihned.
Tel.: 603328155. 279608

Starožitnosti

• STAROŽITNÍK koupí: obrazy,
grafiku, knihy, hodinky, mince
a bankovky, sklo, porcelán, so-
chy. Děkuji za nabídky. Dyn.
Tel. 702401621279530

• Sběratel koupí staré perské
koberce, obrazy a starožitný
nábytek, porcelán, sklo a staré
pohledy. Tel.: 602218721 279749

• KOUPÍM OBRAZY - krajinky,
portréty atd. v jakémkoliv sta-
vu a jiné starožitnosti. Kon-
takt: e-mail:
manvel4@seznam.cz, tel.
721235964280297

Byty - poptávka

• Koupím několik starších
bytů na investici. Jsem přímý
kupec a platím hotově. Byt si
sám vyklidím a zrekonstruuji.
Děkuji za nabídky, Grygar
739641969278318

• Dobře zaplatím za BYT,
dům. Možné dožití seniorů.
Rychlé a slušné jednání. Práv-
ní servis a dluhy uhradím. Dě-
kuji J. Jurdová 725805115280185

Nemovitosti - poptávka

• Koupím několik starších
bytů na investici. Jsem přímý
kupec a platím hotově. Byt si
sám vyklidím a zrekonstruuji.
Děkuji za nabídky, Grygar
739641969278361

• Koupím spoluvlastnický po-
díl na jakékoliv nemovitosti.
Rychle vyplatím nejvyšší mož-
nou cenu, veškerou adminis-
trativu zařídím. Celá ČR.
T.: 604492454. 280229

Pronájmy - poptávka
• Hledáme byt k dlouhodobé-
mu pronájmu pro své prověře-
né klienty. Provizi neplatíte.
Tel: 274784428 279999

• Hledám pronájem pro 2os -
pár bez zvířete. Nábytek neroz-
hoduje, dlouhodobě, dobrý
stav. Podmínkou blízkost
MHD. Děkuji. RK nevolat.
T: 605845088 279629

• Hledám byt k dlouhodobé-
mu pronájmu v Praze s dob-
rým spojením MHD. Slušné a
solidní jednání. Pouze od pří-
mého majitele. RK nevolat.
T. 608771545.280261

Knihy a časopisy

KOUPÍM
CHATU

Hledám ke koupi chatu, chalupu
do 50 km od Prahy. Stav nerozho-
duje. Předem děkuji za nabídku.

Tel.: 725 911 070

KOUPÍM DŮM
NEBO POZEMEK

v Praze a okolí. Právní vady ne-
vadí. Financování mám zajištěno.

RK-nevolat. Tel.: 725 719 745

Celá ČR
tel. 604 11 44 66
e-mail: arco@antikvariaty.cz

koupíme jednotlivé
knihy i celé sbírky,
pozůstalosti apod.

Přijedeme
(pro více než 300 ks)

zaPlatíme
odvezeme

• Zdravotně-sociální pracovník
• Kuchař (výuční list)
• Pomocný kuchař (s praxí)
• Pomocný pracovník
do kuchyně

• Údržbář (svoz odpadu)
nabíZíme
• velmi dobré platové podmínky
• kvalitní stravování (obědy)
v ceně 40 Kč

• 5 týdnů dovolené
• výhody z kolektivní smlouvy:
» 23 hodin placeného volna
nad rámec dovolené

» příspěvek k penzijní připojištění
» odměny k životnímu výročí

Kontakt: Yvona Vlčková,
T: +420 222 801 370,
M: vlckova@nnfp.cz

www.nnfp.cz

nemocnice na Františku,
Praha 1 přijme:

BYT/ DŮM POPTÁVKA
s přítelkyní hledáme ke koupi byt

a rodinný dům v Lounech, případně
v dojezdové vzdálenosti do Loun.

V jakémkoli stavu.
Děkujeme za případnou nabídku.

Tel: 731 117 381

POPTÁVKA CHATA HORY
koupím chatu/chalupu nebo
stavební pozemek na horách,

či v dojezdové vzdálenosti do hor.
Krkonoše, Krušné, Orlické, Jizerky,

Šumava. Může být i Vysočina.
Na stavu nezáleží, spíše na místě.

Tel.: 773 117 381

VYKOUPÍME

KNIHY
zaplatíme á
2000,- Kč
za každou
banánovou
krabici knih,
které od Vás
koupíme.

Bibliofilie
a cenné
knihy

oceníme
každou
zvlášť.

Telefon:
773 735 939

KOUPÍM BYTV PRAZE
jako investici pro děti, právní vady, dluhy nejsou

překážkou. V bytě můžete dále bydlet. Platba ihned.
Realitní kanceláře prosím nevolat. Tel.: 601 522 292

POJĎ PRACOVA
T DO

PRAŽSKÝ
CH SLUŽEB!

MÁME POBOČKY
PO CELÉ PRAZE

ŘIDIČ SK. B • ŘIDIČ SK. C • ZNAČKAŘ
• MANIPULAČNÍ DĚLNÍK práce na PC

• POPELÁŘ • METAŘ

PRAŽSKÉ
SLUŽBY, a.s.

Pod Šancemi 444/1, Praha 9,
Tel.: 704 657 974, 705 809 151

www.psas.cz

KOHO HLEDÁME

Bezpečnostní agentura přijme:

zaměstnance včetně OZP
pro ostrahu objektů v Praze

bez možnosti ubytování

Požadujeme: trestní bezúhonnost

Nabízíme: dobré mzdové
podmínky

Info: po-čt 9.00-15.00 hod.
Tel.: 222 780 671, 737 337 088

Přijmeme obsluhu
ČS LPG TomeGaS

pro pobočku
Praha 9 - Černý most
Nástup možný ihned.
Pouze pro zájemce

s invalidním důchodem.
Plat: 25.000/měs.

Tel.: Dubský 727 871 595

Přijmeme invalidní
důchodce na pozice

• mzda od 125 Kč/hod.
• náborový bonus
10.000Kč, výplata denně

RECEPCE
A OSTRAHA

Tel.: 800 888 440 (bezplatná linka)
Pohovory jsou každý pracovní den
od 8.00 do 12.00 hodin na adrese:

Ocelářská 21, Praha 9
(Metro B - Českomoravská)

Brigáda až 250 Kč hod.
Hledáme fundraisery na aktivní prodej
v centru Prahy. Možnost ubytování.
Výplata týdně. Tel. 722 877 699

601 001 857
NEZÁVAZNÁ KONZULTACE

Pomáháme seniorům, aby mohli zůstat tam, kde se cítí nejlépe - doma.
Osobní asistent seniora zkontroluje, zajistí chod domácnosti, uvaří, podá
jídlo, doprovodí ho kam potřebuje a v neposlední řadě mu poskytne
sociální kontakt, čímž je mu důležitou psychologickou oporou. Všichni
asistenti, se kterými spolupracujeme, jsou pečlivě vybraní, prověření
a mají minimálně několik let zkušeností v oboru. Jsou empatičtí a pomoc
druhým je pro ně srdeční záležitostí. Zavolejte nám.

i n z e r c e Kancelář řádkové inzerce: Václavské náměstí 1, Palác Koruna, Praha 1,
po-pá 8.30 -17.00 hod. Tel: 225 065 177, 178

Služby - nabídka
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Hráči Dynama
nastoupí na led ve
speciálních dresech.

Hokejisté Pardubic si mohou
v dnešním 50. kole Tipsport
extraligy proti Karlovým Va-
rům zajistit triumf v základní
části a zisk Poháru Jaroslava
Pouzara. Dynamo má tři kola
před koncem v čele náskok
devíti bodů na druhou Spar-
tu, s níž má ale horší bilanci
vzájemných zápasů. Dynamo
bez ohledu na výsledek sou-
boje Pražanů s Hradcem Krá-
lové potřebuje k jistotě získat
proti Energii aspoň bod.
Pardubice nastoupí proti

KarlovýmVarům s bilancí šes-
ti výher v řadě, díky které pře-
konaly bodový klubový re-
kord (114) a útočí na absolut-
ní extraligový rekord Liberce
ze sezony 2015/2016
(118 bodů). Se Západočechy
se Dynamo utkalo před týd-

nem, kdy doma vyhrálo 5:2.
Karlovy Vary prohrály pět-
krát za sebou a stále nemají
jistý postup do předkola
play-off. Energie je dvanáctá
a na třináctou Mladou Bole-
slav má náskok sedmi bodů.
„Není to o tom, abychom zís-
kali čtyři body, je to o stopro-
centní přípravě na další
zápas a o tom jít si pro vý-
hru,“ řekl útočník Patrik Pou-
líček k možnému útoku na
extraligový rekord. „Vyhrát
základní část je dílčí cíl. Po se-
zoně, kterou jsme odpracova-
li, to chceme dotáhnout. Tím
to pro nás ale nekončí,“ po-
dotkl třicetiletý hráč. ČTK

Poprvé ve stovce, lepší jsou jen dva Češi
Osmnáctiletý tenista Jakub Menšík (na snímku) se po své premiérové finálové účasti na
turnaji ATP 250 v Dauhá posunul do první stovky světového žebříčku. V pořadí ATP si
kariérní maximum vylepšil o 29 míst a aktuálně mu patří 87. místo. Českou jedničkou
je dál dvaadvacetiletý Jiří Lehečka na 36. příčce, o rok starší Tomáš Macháč figuruje na
65. pozici. Mezi ženami je nejvýše postavenou českou tenistkou šampionka Wimbledonu
Markéta Vondroušová na sedmémmístě. Mužům dál kraluje Srb Novak Djokovič před
Carlosem Alcarazem ze Španělska. Mezi ženami je první Polka Iga Šwiateková. ČTK

Pardubice proti Karlovým
Varům dnes nastoupí ve
speciálních dresech. Zápas
totiž bude součástí akce
s názvem Dynamický den.

DYNAMICKÝ DEN

8
Trenér Václav Jílek skončil
u fotbalistů Olomouce. Tým
dočasně povede jeho dosa-
vadní asistent Jiří Saňák. Ve-
dení hanáckého klubu sáh-
lo ke změně kvůli nepovede-
nému vstupu do jarní části
sezony. Olomouc v úvod-
ních čtyřech jarních kolech
nezvítězila, třikrát prohrála
a klesla na osmémísto.

33
Hokejový útočník Jani Laju-
nen bude i v příští sezoně
hrát za Spartu. Třiatřicetile-
tý mistr světa z roku 2011
podepsal s Pražany novou
roční smlouvu.

21
Čeští basketbalisté zvládli
druhé utkání v kvalifikaci
o postup naME 2025, v Par-
dubicích před návštěvou
4812 diváků porazili Velkou
Británii 90:82. Tomáš Sato-
ranský přispěl 21 body. ČTK

V zatím posledním odehraném extraligovém kole Pardubice zvítězily
v Mladé Boleslavi 4:1. ČTK

Cena za
Návrat roku
pro Češku?
Tenistka Markéta
Vondroušová může
získat ocenění v anke-
tě Laureus v kategorii
Návrat roku. Do finá-
lové nominace mezi
šestici uchazečů o tak-
zvaného sportovního
Oscara se dostala
díky loňskému wim-
bledonskému trium-
fu. Vyhlášení 25. roč-
níku ankety se usku-
teční 22. dubna
v Madridu.

Pojede finále
Parkurová jezdkyně
Sára Vingrálková se
kvalifikovala do finá-
le Světového poháru.
Na vrcholné akci, kte-
rou bude od 16. do
20. dubna hostit saúd-
skoarabská metropo-
le Rijád, bude starto-
vat jako teprve třetí
česká reprezentantka
v historii. Dosud po-
sledním českým fina-
listou byl Aleš Opatr-
ný, který v roce 2005
obsadil 24. místo
a o dva roky dříve byl
devatenáctý. ČTK
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Pohár Jaroslava Pouzara.
Pardubice potřebují bod
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